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Entrevista a Josep M. Brunat

Josep M. Brunat va ser
professor de batxillerat
durant quinze anys, al
llarg dels quals va exer-
cir a l’institut d’Errente-
ria, al Páıs Basc; al de
Sueca, al Páıs Valencià,
i al de Sant Andreu de
Barcelona. Va ser direc-
tor de l’institut d’Erren-
teria i cap d’estudis del

de Sueca. Des de l’any 1989 és professor del
Departament de Matemàtica Aplicada II de la
UPC. Ha estat director d’aquest departament
i vicedegà cap d’estudis de la llicenciatura de
Matemàtiques a la FME. Aquesta experiència
llarga i variada ha fet pensar a la redacció que
les seves opinions sobre les matemàtiques, i par-
ticularment sobre l’estat del seu ensenyament,
podrien tenir un interès general.
SCM: Bon dia, Josep M.
JMB: Bon dia. Gràcies per pensar que les me-
ves opinions poden interessar els lectors de la
SCM/Not́ıcies.
SCM: La teva carrera professional com a ma-
temàtic és molt completa, has passat per gairebé
tots els àmbits de les matemàtiques: docència a
diferents nivells, recerca, gestió també a molts
nivells...
JMB: No tant, no tant. Per exemple, mai no he
fet classes de nivell obligatori. Quan vaig passar
a la universitat, en els instituts només hi havia
estudiants de BUP i COU. Tampoc no sabria
dir massa res de la formació professional, que és
un món molt extens. Ara, śı que és veritat que
fa trenta-set anys que estic en el món acadèmic
i matemàtic. Tant de temps dóna per a molt.
Bàsicament, he fet docència, quinze anys a se-
cundària i la resta a la universitat. A l’etapa
universitària, també he fet recerca. La gestió,
en canvi, ha estat només ocasional. De tant en
tant, toca. Quan m’ha semblat que calia i podia
he assumit tasques de gestió, però he procurat
que fos per peŕıodes no gaire llargs.
SCM: Com valores el moment actual de la ma-
temàtica, com a disciplina cient́ıfica?
JMB: Segurament em falta perspectiva. Ara,

la impressió que tinc és que, sense perdre la
seva unitat essencial, s’ha diversificat extraor-
dinàriament. Cada vegada hi ha més àmbits
en què les matemàtiques van prenent posicions
rellevants. Tradicionalment, les matemàtiques
han estat part consubstancial de ciències com
la f́ısica o l’astronomia, però avui aquest ventall
s’ha ampliat molt i inclou àmbits tan diversos
com l’economia, la biologia, la psicologia, i molts
d’altres. En particular, en un món tan expansiu
com el de les anomenades noves tecnologies, les
matemàtiques tenen un paper essencial en temes
de gran impacte social i econòmic. Penso en co-
dificació, criptografia, processament d’imatges,
mètodes de cerca i un etcètera molt llarg, que
són claus en els enregistraments d’audiovisuals,
en la banca o les compres per Internet, en el
diagnòstic per la imatge, en els cercadors com
Google, etc.
SCM: Segueix sent veritat per als joves el vell
tòpic que �les matemàtiques són molt dif́ıcils�?
De quina manera podem ajudar a canviar aques-
ta percepció?
JMB: No sé si ens hem d’esforçar a canviar
una percepció que potser és la correcta. Des del
punt de vista d’un estudiant concret, la dificul-
tat d’una o altra matèria és una qüestió personal
que té a veure amb la seva personalitat, amb la
preparació prèvia necessària, amb el professor
que li ha tocat, i segurament amb unes quan-
tes altres coses. Des del punt de vista general,
en canvi, és una qüestió estad́ıstica. A mi em
sembla raonable considerar tant més dif́ıcil una
matèria com més persones la considerin dif́ıcil.
Vist aix́ı, les matemàtiques són objectivament
dif́ıcils, possiblement la matèria més dif́ıcil. Però
no voldria que s’interpretés això com un �no hi
podem fer res�. Hem de seguir pensant i pro-
vant com podem fer-les més atractives i més
comprensibles. Hem de despullar-les de dificul-
tats artificials. Ens hi hem d’esforçar, com tants
i tants professionals ja s’hi esforcen. Ara, tam-
poc no hem de sentir-nos culpables de la seva
dificulat, ni hem de caure en la temptació de
desnaturalitzar-les per fer-les més fàcils del que
realment són. Els professors de matemàtiques
no estem pedagògicament més mal dotats que
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els de filosofia, els de qúımica o els d’història
de l’art. Hem passat els mateixos filtres, potser
fins i tot més exigents. Repeteixo: no hem de
dimitir de fer-les més atractives i comprensibles,
no les hem de falsejar, i no ens hem de sentir
culpables de la seva dificultat.
SCM: Hi ha massa fracàs escolar a secundària?
JMB: El terme secundària és massa genèric. Hi
ha una diferència essencial entre l’ensenyament
obligatori i el que no ho és. A l’ensenyament
obligatori l’objectiu és obtenir de cada alumne
el màxim de les seves capacitats. No es poden
deixar nois marginats o abandonats. Cal aten-
dre tothom, que tothom se senti integrat, provar
de treure el millor de cadascú i premiar els qui
s’esforcen per millorar, encara que no assoleixin
grans objectius. En canvi, a l’ensenyament no
obligatori, sigui al batxillerat o sigui a la univer-
sitat, hi ha un ingredient diferent. No n’hi ha
prou que l’estudiant s’esforci: ha d’assolir certs
objectius. L’aprovat és un �certificat� que diu
que se saben certes coses. I, si tot i esforçar-se,
l’estudiant no assoleix aquests objectius, doncs
no ha d’obtenir el certificat. En aquest context
la paraula �fracàs� s’empra malament. Un es-
tudiant que està en les condicions inicials de
seguir un curs, per capacitat i coneixements, i
que estudia i s’esforça, però que no se’n surt,
aquest ha fracassat. Però d’aquests n’hi ha pocs.
En canvi, el noi que l’únic acte acadèmic que ha
fet és matricular-se, el noi que no estudia ni per
equivocació, el noi que no està disposat a renun-
ciar a cap de les seves activitats alternatives per
estudiar tot el que cal, o el noi que, simplement,
no té prou coneixements o capacitats, i, en plena
lògica, suspèn, d’aquest no es pot dir que hagi
fracassat. I d’aquests, déu n’hi do els que hi ha,
al batxillerat i a la universitat.
SCM: Per què una assignatura tan central com
les matemàtiques no acaba de trobar un encaix
estable en els plans d’estudis de secundària?
JMB: Un encaix estable implica que hi ha una
base estable on encaixar. Però si alguna cosa
ha caracteritzat el món de l’ensenyament se-
cundari i universitari els últims decennis és,
precisament, la manca d’estabilitat en tots els
sentits. Els canvis de plans d’estudis, de nor-
matives, de calendaris, de model de selectivitat,
etc., són continus. Mireu l’anomenat 1× 1, po-
sat en marxa amb precipitació i aturat amb la
mateixa precipitació. Aquesta pluja cont́ınua de
lleis, normatives i reglaments canviants no són

un śımptoma d’actualització i d’adaptació als
temps, sinó un śımptoma de manca de rumb i
de claredat d’idees. Les matemàtiques, que són
una matèria que necessita el gota a gota, la pa-
ciència, la continüıtat, la concentració i el gust
pel pensament pausat, ho tenen malament. És
clar que es podrien prendre mesures en la bona
direcció: retirar de la circulació alguns llibres de
text que, en lloc de centrar-se en poques idees i
clares, i en motius i arguments convincents, se
centren en les receptes per decret, en l’ostenta-
ció tipogràfica i a fer de les seves pàgines una
orgia de la dispersió (en tecnicolor, això śı); o
organitzar de forma més raonable els màsters en
secundària de manera que garanteixin un conei-
xement suficient de la matèria dels qui l’obtenen;
o dedicar a les matemàtiques el temps d’aula
que cal; o facilitar als professors l’adquisició de
coneixements nous de la seva matèria; o moltes
altres coses. Però, vaja, el punt principal és fixar
el rumb, saber què volem i què hem de fer per
assolir-ho, i navegar en aquesta direcció. Però no
veig pas que les coses vagin per aqúı. Els partits
poĺıtics no sembla pas que resisteixin la tempta-
ció de tirar-se els plats pel cap amb qualsevol
excusa en un tema tan sensible com l’educació,
que pot donar tant de rendiment electoral.

SCM: Has esmentat els màsters de secundària.
Què en penses, de la substitució del CAP i del
CQP pels màsters en educació?

JMB: L’octubre de 2006 em van demanar de
participar en una comissió que havia de fer un
informe sobre com calia fer la formació inicial
del professorat de secundària. La comissió esta-
va formada per unes quinze persones, la majoria
per raó del càrrec (aquest no era el meu cas). Hi
havia, per exemple, els directors dels instituts de
ciències de l’educació (ICE) de la UB, de la UAB
i de la UPC. Aquesta comissió va acabar fent
unes recomanacions que, en general, no s’han
seguit. Una de les consideracions finals proposa-
va que es tractés d’un màster interuniversitari,
reconegut per totes les universitats. Crec que
això hauria evitat una espècie de competència
entre les universitats per a captar estudiants a
força de posar fàcil obtenir el màster. Una altra
consideració final deia que s’ha de fer una selec-
ció molt acurada dels estudiants que cursin el
màster, atenent els coneixements disciplinaris.
Aquest era el principal problema del CAP i és
el principal problema dels màsters actuals. Amb
comptad́ıssimes excepcions, tants entren, tants
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surten. Tothom serveix per a professor especi-
alista. Gregorio Luri en el seu llibre L’escola
contra el món, remarca un fet que ens hauria
de fer reflexionar. Es pregunta què tenen en
comú els sistemes educatius dels estats millor
situats en les proves PISA. No és la capacitat
econòmica, perquè n’hi ha de pobres molt ben
situats. No és el sistema pedagògic, perquè n’hi
ha de molt ben valorats que empren una atenció
bastant personalitzada, al costat d’altres on les
aules molt poblades són la norma. No és el sou
dels professors, perquè estats que paguen millor
estan pitjor situats. I doncs? Resulta que el que
tenen en comú és una selecció del professorat
molt estricta i, com a conseqüència, un bon reco-
neixement social del professor. Els màsters que
tenim, com l’antic CAP, no trien. No sé pas si
les coses que estudien i practiquen els estudiants
durant el màster són les més adients; tot i que
en tinc dubtes, admetem que śı. Tot i aix́ı, hi ha
una qüestió prèvia no resolta: els coneixements.
En el cas de les matemàtiques, hi ha estudiants
que provenen d’estudis de farmàcia, de qúımica,
d’arquitectura, d’econòmiques i d’altres, on les
matemàtiques tenen poc pes i encara menys
després de les adaptacions dels plans d’estudi a
l’EEES. Poden ser —i sovint ho són— persones
amb capacitat i interessades en la docència i
en les matemàtiques, però no han tingut ni la
necessitat ni l’ocasió d’estudiar totes les mate-
màtiques que calen per explicar-les amb garan-
ties. Sembla natural que abans de discutir com
cal explicar la geometria se sàpiga alguna cosa
més de geometria que la que figura als llibres de
text de batxillerat. Doncs no. Fem el màster de
secundària en l’especialitat de matemàtiques i
acreditem com a professors persones que no te-
nen prou coneixements de l’especialitat. Aquest
error no el cometen els estats on l’educació és
de debò una prioritat. Per sort, a secundària
hi ha un gruix important de professors molt
competent que es mereixen un monument. Sort
en tenim d’ells que, en un entorn poc favorable,
fan la seva feina tan bé com és possible donades
les circumstàncies. No sóc capaç de quantificar
aquest gruix, però hauŕıem de fer per reconèixer
més expĺıcitament la seva feina i per garantir
que totes les noves incorporacions, i no només
unes quantes, o la majoria, siguin igualment
competents.

SCM: Què et semblen els nous graus en mate-
màtiques?

JMB: Les dificultats que hi ha hagut per
adaptar-se a l’EEES en alguns àmbits on hi ha-
via la carrera de grau mitjà i la superior, no s’han
donat a les matemàtiques. En alguns aspectes la
discussió ha estat més viva. En comentaré tres.
El primer és la durada, els quatre anys. El canvi
de cinc anys (on encara eren cinc) a quatre no
em sembla que tingui massa importància. La
formació de debò, l’ofici, s’aprèn als primers cur-
sos. Després, que es facin més o menys optatives
o una assignatura més d’anàlisi o d’àlgebra no
em sembla tan greu. Els graduats, després de
quatre anys, han de poder aprendre per ells ma-
teixos allò que els calgui o que els interessi. Els
quatre anys, doncs, no em semblen traumàtics.
El segon és l’adaptació dels plans d’estudis als
estudiants que provenen del nou batxillerat. Són
estudiants que han fet menys matemàtiques i
amb menys exigència que la que demanava el
BUP. Arreu s’han posat assignatures destinades
a suplir mancances de formació i de maduresa.
Tot un śımptoma que hi hagi hagut pràctica una-
nimitat a considerar això necessari. Només tinc
informació parcial, però sembla que s’ha optat
per una assignatura conceptualment fàcil, però
en què es faci un cert èmfasi a dir —i escriure—
de forma matemàticament correcta. El tercer
aspecte és la insistent prèdica dels experts sobre
els nous mètodes pedagògics que s’han d’em-
prar. La majoria de coses que he sentit són les
mateixes que s’han dit els últims trenta anys
cada vegada que hi ha hagut un canvi de plans
d’estudis del nivell que sigui —és a dir, cada dos
per tres. De fet, no cal gaire experiència per a
saber que els mètodes pedagògics a emprar de-
penen de molts factors diferents: pots tenir sis o
seixanta alumnes; pot ser una classe de màster o
de primer; pot ser de càlcul numèric o d’àlgebra
abstracta; pot ser per a estudiants d’informàtica
o de matemàtiques; poden ser classes d’una ho-
ra, d’una hora i mitja o de dues seguides; pot
ser una assignatura amb caràcter de formació
complementària o una assignatura essencial en
l’esquema formatiu; etc. Cadascuna d’aquestes
coses, i només n’he esmentat una petita propor-
ció, condiciona el plantejament de la docència i
la tria de mètodes que es faran servir. La cŕıtica
indiscriminada a la classe magistral, quan pot
ser la millor opció en certes circumstàncies, o
la burla sistemàtica a les classes molt partici-
patives, que poden ser la millor opció en altres
circumstàncies, no tenen gaire sentit. No hi ha
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una recepta pedagògica universal per a totes les
circumstàncies i condicionants.
SCM: I les PAU, quina influència tenen?
JMB: Deixa’m començar per dir dues coses bo-
nes de les PAU. La primera, sobre l’organització.
Cada any m’admira com funciona de bé tot el
procés. Hi intervé un munt de gent, coordina-
dors, sotscoordinadors, presidents, correctors,
vocals de centre, la gent de l’oficina de les PAU,
etc. I s’examina una munió d’estudiants, desenes
de milers. És un miracle que hi hagi tan poques
incidències. Això, i altres coses, com l’organitza-
ció de les proves Cangur, que també involucra
molta gent que treballa desinteressadament, i
que és un èxit any rere any, deixa en evidència
la cŕıtica generalitzada als funcionaris docents.

Una altra cosa bona és que es tracta
d’exàmens uniformes, és a dir, els mateixos per
a tothom, externs i anònims, amb regles clares i
conegudes amb antelació. Les regles poden agra-
dar més o menys, però són transparents i iguals
per a tothom.

Responent, ara śı, a la teva pregunta, en el
cas de les matemàtiques i em sembla que també
en les altres matèries, l’examen discrimina poc,
no gradua prou bé les qualificacions. Com que
només consta d’exercicis (encara que se’n diguin
problemes, són exercicis), les notes més altes les
poden treure alhora alumnes realment brillants
i també alumnes treballadors i voluntariosos,
que no és poc, però que no és el mateix que ser
excel.lent. A l’examen d’entrada al Centre de
Formació Interdisciplinària Superior de la UPC
s’hi presenten uns setanta o vuitanta alumnes
amb una nota de selectivitat generalment supe-
rior al vuit. La nota de l’examen es distribueix
des de notes properes al zero fins a alguns deus.
És a dir, que les notes altes de la selectivitat ad-
meten molts matisos. Però vaja, selectivitat és el
nom popular d’un procés que no té per objectiu
seleccionar els qui poden anar a la universitat.
El nom oficial és Proves d’Accés a la Universitat,
i té com a objectiu ordenar els estudiants que
volen estudiar certes carreres quan hi ha més
demanda que oferta.
SCM: Es parla molt d’una baixada de nivell a
la universitat. Què hi ha de cert, en això?
JMB: Quan van començar a arribar a la FME
els estudiants provinents de l’ESO i batxillerat
de dos anys, vaig detectar que eren més parti-
cipatius, tenien menys vergonya de contestar a
classe, es mostraven més desinhibits. Però els

dèficits de coneixements i, sobretot, la manca
de costum d’estudi continu i intens, fan estralls.
El primer curs ha esdevingut més traumàtic del
que era. Certament, el primer curs de matemàti-
ques, com el d’altres carreres tècniques, ha estat
sempre prou dif́ıcil. Però hi ha fets constatables.
A la FME, la nota de tall s’ha mantingut sempre
prou alta, és a dir, hem tingut un flux d’estu-
diants de qualitat bastant homogènia al llarg
dels anys. Doncs bé, els primers anys, en acabar
primer hi havia dos o tres abandonaments, a tot
estirar. Després de l’arribada de les promocions
del nou batxillerat, això es va disparar. No sé
què ha passat en altres àmbits, però per als es-
tudis cient́ıfics i tècnics, el canvi d’organització
de la secundària ha estat dolent. L’augment de
l’edat de l’escolarització obligatòria era conveni-
ent i inevitable, però no necessàriament s’havia
de fer a cop d’uniformització a la baixa. Massa
nois, davant d’una demanda d’esforç intens i
continuat, es queden perplexos, no ho entenen.
�Si fins ara treia bones notes, ara que estudio
més que abans, com és que suspenc?�, semblen
preguntar-se. N’hi ha que poden i reaccionen,
però n’hi ha massa que l’esforç els supera o
que no poden recuperar els dèficits acumulats.
Aquests problemes se centren sobretot a primer.
Els professors d’altres cursos també es queixen,
però em sembla que, amb matisos si es vol, en
els cursos superiors les coses no són tan dife-
rents de com eren. Potser han estudiat menys
coses, però, en general, obtenen la maduresa
i els coneixements suficients. El gruix dels ti-
tulats seran bons professionals. A més, a cada
promoció hi ha uns quants joves molt brillants,
amb una enorme capacitat de treball i una cla-
rividència matemàtica extraordinària que deixa
astorat. Gent molt bona. Jo crec que el futur de
la matemàtica del páıs està garantit.

SCM: Què li diries a un jove que, sense conèixer
gaire aquest món, decideix dedicar-se a les ma-
temàtiques simplement perquè li agraden?

JMB: Que és un motiu excel.lent. Que tingui
present que són dif́ıcils i que s’ha de treballar
fort, però que si li agraden, endavant. Si des-
prés veu que no són el que es pensava, ja tindrà
temps de canviar, però que no es quedi amb
la recança. I si, en efecte, troba que són el seu
camı́, estudiant-les té diversió assegurada per
a tota la vida. Al llarg dels anys m’he trobat
amb unes quantes persones que m’han confessat
que els hauria agradat estudiar matemàtiques,
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però que no ho van fer perquè no volien ser
professors, i que per això van prendre una altra
opció. En tots ells m’ha semblat entreveure un
cert penediment. Avui, l’excusa de la sortida
professional única ja no val. Afortunadament,
tal com dèiem al començament, les matemàti-
ques tenen un paper a molts àmbits i, per tant,

avui el ventall de possibilitats professionals és
més ampli. Śı, que t’agradin les matemàtiques
és un motiu excel.lent per a dedicar-t’hi.
SCM: Bé, moltes gràcies per aquestes interes-
sants paraules. Esperem que facin reflexionar al
lector sobre aquests temes, i que contribueixin
a millorar el món de la matemàtica catalana.

Algunes citacions matemàtiques

Fa uns anys, vàrem publicar l’article �Cita-
cions al voltant de les matemàtiques� a Ma-
terials Matemàtics vol. 2007, treball 2. Aqúı
incloem una selecció d’algunes de les citacions
que contenia aquell treball, complementada amb
unes quantes de noves. La nostra font princi-
pal ha estat la pàgina web de la Universitat
de Furman, Mathematical Quotations Server:
http://math.furman.edu/ mwoodard/mquot.html

Per aquest recull, hem classificat les citaci-
ons en tres apartats. El primer agrupa les que
tenen a veure amb la manera com han fet ma-
temàtiques els nostres mestres i per què són
importants, el segon recull les citacions més cu-
rioses, mentre que al tercer hi trobareu les més
famoses.

Esperem que aquesta lectura us resulti en-
tretinguda i interessant.

Com i per què fer matemàtiques

�L’estudi de l’aritmètica i de la geometria no
només farà més clara i útil la vostra ment per a
una infinitat d’activitats humanes, sinó més in-
tel.ligent el vostre esperit, i a vosaltres més idonis
per a dedicar-vos a la medicina�. (Hipòcrates)
�Per a Tales la qüestió més primària era no pas
què sabem sinó com ho sabem�. (Aristòtil)
�La ment no és un vas que s’hagi d’omplir, sinó
un foc que s’ha d’encendre�. (Plutarc)
�La meitat de la ciència consisteix a fer-se les
preguntes adequades�. (Bacon)
�Si una persona és perseverant, malgrat sigui
dura d’enteniment, es farà intel.ligent; i malgrat
sigui dèbil es transformarà en forta�. (Leonardo
da Vinci)
�Com que la geometria és la veritable base de

la pintura, he decidit ensenyar-ne els fonaments
i principis a tots els joves il.lusionats per l’art�.
(Dürer)
�[L’univers] no es pot llegir fins que no n’hem
après el llenguatge i ens hem familiaritzat amb
els caràcters amb els quals està escrit. Està es-
crit en llenguatge matemàtic, i les lletres són els
triangles, els cercles i altres figures geomètriques,
sense les quals és humanament impossible en-
tendre una simple paraula�. (Galileu)
�Mesura el que és mesurable, i fes mesurable el
que no ho és�. (Galileu)
�La natura utilitza tan poc com li és possible
de totes les coses�. (Kepler)
�Cada problema que resolc es transforma en
una regla que més endavant pot servir per a
resoldre altres problemes�. (Descartes)
�Divideix les dificultats que examines en tantes
parts com sigui possible per a trobar una solució
millor�. (Descartes)
�Normalment ens convencem més fàcilment per
raons trobades per nosaltres mateixos que
per les que se’ls han acudit als altres�. (Pascal)
�Res no és més important que veure les fonts
d’una invenció, que, en la meva opinió, són més
importants que les invencions per si mateixes�.
(Leibnitz)
�La ciència de la matemàtica representa el mi-
llor exemple de com la raó pura pot ampliar
successivament el seu domini sense l’ajut de
l’experiència�. (Kant)
�En la seva major part, les qüestions més impor-
tants de la vida són finalment només problemes
de càlcul de probabilitats�. (Laplace)
�L’estudi profund de la natura és la font més
fèrtil de descobriments matemàtics�. (Fourier)
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